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Verksamhetsberättelse 2022 
 
Under året har föreningen fortsatt att fokusera på utbildningsinsatser och opinionsbildning, 
vissa i fysisk form men andra digitalt. Vi har samarbetat med kollegor i Sverige och i Norden. 
Dessutom har vi blivit en intresseförening i Läkarförbundet, som komplement till vår 
tillhörighet i Barnläkarförningen. Vi har nu goda arenor att fortsätta vårt arbete på framöver. 
 

Utbildningsinsatser: 

Den relativt välbesökta utbildningsdagen på temat ungas rätt i vården hölls digitalt med 
hjälp av Svenska läkaresällskapet 1/4. Programmet arrangerades av ungdomar från Unga 
Allergiker, Unga Reumatiker, Unga Hörselskadade och Unga experter i Uppsala. Webinariet 
finns inspelat här: Heldagswebinar: Ungas rätt i vården - Svenska Läkaresällskapet (sls.se). 

Efter temadagen följde i vanlig ordning vårt årsmöte. 
 
Anna Gutniak och Malin Örn höll i maj en uppskattad tvådagarsutbildning för ST-läkare i 
gynekologi, från hela landet. Tillsammans med Pia Jakobsson Kruse och Ann-Christine Nilsson 
höll de också en utbildningsdag i ungdomsmedicin och tonårsgynekologi för barnmorskor i 
Linköping. Charlotte Nylander höll samma månad regionala utbildningsdagar för ST-läkare i 
barn- och ungdomsmedicin i sjukvårdsregion Mellansverige.  
 
Pia Jakobsson Kruse har under året genomfört flertalet utbildningsinsatser. Hon har 
undervisat om tonårsgynekologi för både ST-läkare i pediatrik i Stockholm, övrig personal på 
Sachsska barn- och ungdomssjukhuset samt för Skarpnäcks folkhögskola SFI. Vidare har hon 
presenterat Södersjukhusets ungdomsenhets verksamhet för ST-läkare på Kvinnokliniken på 
SöS, och för barnmorskor och kuratorer i Region Stockholm. Sistnämnda målgrupp fick också 
höra om abortvård för ungdomar. Sammantaget mycket uppskattade föreläsningar! 
 
I september genomfördes SK-kursen i Ungdomsmedicin i fysiskt format i Karlstad. Kursen 
samlade totalt 28 ST-läkare från allmänmedicin, barn- och ungdomsmedicin samt 
skolhälsovård. Deltagarna var väldigt nöjda och kursen fick fina utvärderingar. Denna gång 
utvecklades kursen till att inkludera både expertpanel och rollspel med skådespelande 
ungdomar samt studiebesök på ungdomsmottagningen. Kursledningen bestod av Malin Örn, 
Anna Enström, Anna Gutniak, Emma Frigyesi, Esther te Poele, Pia Jakobsson Kruse och 
Charlotte Nylander. TonArg-kursen för 15 gynekologer arrangerades samtidigt, delvis 
överlappande och delvis parallellt. Den samlade många namnkunniga föreläsare och erbjöd 
bred kunskap om både tonårstjejer och -killar. Föreläsning om HBTQI samt pornografi ingick 
också. Pia Jakobsson Kruse och Ann-Christine Nilsson var ansvariga för TonArg-kursen. 
 
Under hösten har Hanna Nielsen föreläst om överföring för barnläkarföreningens astma- och 
allergisektion och Anna Gutniak på samma tema för barn- och ungdomskliniken i Linköping. 
Johan Wiklander har pratat om ungdomsmedicin och arbete på ungdomsmottagningen för 
ST-läkare i allmänmedicin i Sörmland.  
Malin Örn har föreläst om ungdomshjärnans utveckling för gymnasielärare i Karlstad. Ulrika 
Berg har pratat om ungdomars utveckling på tränarforum arrangerat av Riksidrottsförbundet 
SISU liksom Charlotte Nylander för psykologer inom god och nära vård i Uppsala.  

https://www.sls.se/om-oss/aktuellt/kalendarium/heldagswebinar-ungas-ratt-i-varden/
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I ett samarbete med Göteborgs universitet har Charlotte Nylander och Anna Gutniak bidragit 
med förinspelade föreläsningspass och uppföljande workshop för transitionskoordinatorer. 
  
Undervisning i ungdomsmedicin för läkarstudenter bedrivs av Ylva Tindberg vid Uppsala 
universitet, Lina Lilja och Elisabeth Blomqvist vid Göteborgs universitet, Nils Lundin i Lund, 
Malin Örn vid Örebro universitet, och Anna Gutniak vid Karolinska institutet (även 
specialistjuksköterskestudenter barn och ungdom). Kontakt har under året tagits med Umeå 
universitet, men fortsatt arbete behövs både där och i Linköping. 
 
Under sommaren deltog Malin Örn i den europeiska utbildningen i ungdomsmedicin, 
EuTEACH. Deltagare kom från olika länder inom och utom Europa. Den gav många idéer om 
pedagogiska metoder och arbetssätt. Kursen återkommer vanligtvis årligen och 
rekommenderas varmt!  

Opinionsbildning: 

Föreningen har tillsammans med Svensk Förening för Pediatrisk Endokrinologi och Diabetes 

skrivit ett svar till lagrådsremissen om vissa kirurgiska ingrepp i könsorganen och ändring av 

det kön som framgår av folkbokföringen (S2021/07285). 

https://sffu.barnlakarforeningen.se/wp-content/uploads/sites/5/2022/05/Remissvar-

Konstillhorighet-Svensk-forening-for-ungdomsmedicin-220116.docx. Barnläkarföreningens 

styrelse ställde sig också bakom svaret. I det lagförslag som sedan lades fram (men som 

riksdagen ännu inte tagit ställning till) återfanns flera av våra synpunkter. Till exempel 

höjdes åldern för byte av juridiskt kön från 12 år i lagrådsremissen till 16 år i lagförslaget. 

Kirurgiska ingrepp föreslås från 18 års ålder men omfattar könskörtlarna först vid 23 års 

ålder. I lagförslaget betonas också att den medicinska bedömningen har avgörande 

betydelse inför kirurgi.  

Under våren har föreningen varit med i diskussionerna som initierats av Inera i deras 
utredning av eventuella ändringar av åldersgränser för tjänster på 1177.se. I Ineras 
efterföljande rapport (Nya åldersgränser för tjänster på 1177.se - Inera) föreslås bland annat 
att minderåriga ska ha tillgång till digitala tjänster via 1177 utan nedre åldersgräns, att unga 
ska ha tillgång till journaluppgifter från 13 års ålder (idag 16 år), samt att vårdnadshavare ska 
ha tillgång till journaluppgifter fram till 15 års ålder (idag 13 år). Läkare och ungdomar ska 
kunna spärra uppgifter för ungdom och vårdnadshavare. Rapporten är enligt uppgift skickad 
till regionerna, oklart hur läget är. Utredning på samma tema pågår också på regeringens 
uppdrag. 
 
Vidare har föreningen varit representerad i Socialstyrelsens förstudie om ett samlat barn- 
och ungdomshälsoprogram. Flera workshops har genomförts där också FSUM och 
barnläkarföreningens delförening för Allmänpediatrik och Hälsovård fanns representerade. 
Socialstyrelsen har nu överlämnat sin förstudie till regeringen för beslut om huruvida ett 
barn- och ungdomshälsoprogram ska tas fram. Förstudien finns publicerad här: Delrapport – 

Förstudie avseende ett nationellt hälsovårdsprogram för barn och unga (socialstyrelsen.se) 
 

Föreningen och Unga Allergiker har, genom Hanna Nielsen, varit delaktiga i Socialstyrelsens 

https://sffu.barnlakarforeningen.se/wp-content/uploads/sites/5/2022/05/Remissvar-Konstillhorighet-Svensk-forening-for-ungdomsmedicin-220116.docx
https://sffu.barnlakarforeningen.se/wp-content/uploads/sites/5/2022/05/Remissvar-Konstillhorighet-Svensk-forening-for-ungdomsmedicin-220116.docx
https://www.inera.se/utveckling/genomforda-projekt-och-utredningar/nya-aldersgranser-for-tjanster-pa-1177.se/
https://www.socialstyrelsen.se/globalassets/sharepoint-dokument/artikelkatalog/ovrigt/2022-10-8175-delrapport.pdf
https://www.socialstyrelsen.se/globalassets/sharepoint-dokument/artikelkatalog/ovrigt/2022-10-8175-delrapport.pdf
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diskussion om ungdomsperspektivet när det gäller listning på vårdcentral. Förslaget ska 
komma ut på remiss inom kort. Unga Allergiker har också tagit fram ett dokument för att 
förbereda sina medlemmar på överföring. Dokumentet har diskuterats i styrelsen som 
helhet.  
 
Unga Allergiker skrev en debattartikel om transition som publicerades i Göteborgsposten 
under hösten. Inte mindre än 20 föreningar (inklusive SFFU förstås) skrev under. 
Debattartikeln finns här: https://www.gp.se/debatt/vi-kr%C3%A4ver-
f%C3%B6rb%C3%A4ttrad-%C3%B6verg%C3%A5ng-mellan-barn-och-vuxenv%C3%A5rd-
1.75969992. Hanna Nielsen och Johanna Forsberg har dessutom skrivit en debattartikel om 
funkofobi i vården. Artikeln publicerades i Läkartidningen och genererade en del diskussion. 
I en bra vård ges ingen plats för funkofobi (lakartidningen.se) . Flera ungdomsmedicinare har 
också ställt sig bakom Auroras klimatkrav och skrivit under den här debattartikeln: 1 620 

forskare och lärare: De unga gör rätt som stämmer staten (aftonbladet.se). 
 
Föreningen har fortsatt att använda sidan på Facebook för att sprida kunskap om ungdomar 
och ungdomars hälsa. Sidan följs nu av 370 personer. Dessa har nåtts av ett 80-tal inlägg 
under 2022. Även hemsidan har uppdaterats under året. Detta genom Emma Frigysei med 
hjälp av Barnläkarföreningens webbsupport. Slutligen har Esther Te Poele intervjuats om 
ungdomsmedicin i en nederländsk läkarpodd. Stort intresse finns för ämnet i Nederländerna.  
 

Medlemskap, nätverk  

På föregående årsmöte fattades beslut om att ansöka om att bli intresseförening i 
Läkarförbundet. Under året har föreningen haft kontakt med Läkarförbundet och efter en 
del administrativt arbete är vi nu antagna som en intresseförening i Läkarförbundet. Det 
betyder att vi nu har en bredare plattform, som omfattar samtliga specialiteter, att luta oss 
mot. Vi behåller givetvis vårt medlemskap i Svenska Barnläkarföreningen, där vi har mycket 
gott samarbete med styrelsen och andra delföreningar. 
 
Under året har Pia Jakobsson Kruse, förutom att vara ordförande i SFOGs TonArg, också 
varit aktiv i en arbetsgrupp som endometrios. Arbetsgruppens syfte är att sprida 
information och utarbeta ett flödesschema för var dessa barn och ungdomar ska få hjälp 
för att förhindra utveckling av endometrios som kan leda till invalidiserande allvarliga 
smärtproblem. Arbetet ska vara klart i maj 2023.  
 
Karin Ahlberg är aktiv i en nationell arbetsgrupp i kunskapsstyrningsorganisationen, vars 
syfte är att förbättra övergången till vuxensjukvården för ungdomar inom habilitering 
Övergång till vuxensjukvård för barn och ungdomar inom habilitering | Kunskapsstyrning 
vård | SKR (kunskapsstyrningvard.se) och Esther Te Poele har deltagit i ett rundabordssamtal 
kring transition vid diabetes. 
 
Under året har det nordiska nätverket för Ungdomsmedicin, som återetablerades 2021, 
fortsatt att träffas digitalt. Samtliga nordiska länder har funnits representerade. 
Diskussionerna har berört transition, arbete på ungdomsmottagningar, covidrelaterade 
frågor, utbildningsinsatser och åldersgränser mm. Föreningen är också medlem i det 
internationella nätverket IAAH (International Association for Adolescent Health).  

https://www.gp.se/debatt/vi-kr%C3%A4ver-f%C3%B6rb%C3%A4ttrad-%C3%B6verg%C3%A5ng-mellan-barn-och-vuxenv%C3%A5rd-1.75969992
https://www.gp.se/debatt/vi-kr%C3%A4ver-f%C3%B6rb%C3%A4ttrad-%C3%B6verg%C3%A5ng-mellan-barn-och-vuxenv%C3%A5rd-1.75969992
https://www.gp.se/debatt/vi-kr%C3%A4ver-f%C3%B6rb%C3%A4ttrad-%C3%B6verg%C3%A5ng-mellan-barn-och-vuxenv%C3%A5rd-1.75969992
https://lakartidningen.se/opinion/debatt/2022/11/i-en-bra-vard-ges-ingen-plats-for-funkofobi/
https://www.aftonbladet.se/debatt/a/pQ1qkV/1-620-forskare-och-larare-de-unga-gor-ratt-som-stammer-staten
https://www.aftonbladet.se/debatt/a/pQ1qkV/1-620-forskare-och-larare-de-unga-gor-ratt-som-stammer-staten
https://kunskapsstyrningvard.se/kunskapsstyrningvard/programomradenochsamverkansgrupper/nationellaprogramomraden/nporehabiliteringhabiliteringochforsakringsmedicin/overgangtillvuxensjukvardforbarnochungdomarinomhabilitering.66047.html
https://kunskapsstyrningvard.se/kunskapsstyrningvard/programomradenochsamverkansgrupper/nationellaprogramomraden/nporehabiliteringhabiliteringochforsakringsmedicin/overgangtillvuxensjukvardforbarnochungdomarinomhabilitering.66047.html
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Anna Gutniak har också representerat oss i den europeiska ungdomsmedicingruppen i UEMS 
(Union Européenne des Médecins Spécialistes). Arbetet med att färdigställa generiska 
ungdomsmedicinska lärandemål i UEMS (europeiska specialistläkarföreningen) har fortlöpt 
under året. Resultatet finns publicerat här: MJC-Adolescent-Medicine-and-Health_training-
objectivesSeptember-2021.pdf (uems.eu). 
  
Föreningen är med i nätverket Barnanpassad vård, https://barnanpassadvard.se/ och har 
dialog med NOBAB (Nordiskt nätverk för barns behov och rätt i vården) http://nobab.se/, 
samt med projektet Mediprep. 
 
Styrelsen har bestått av Charlotte Nylander (ordförande), Anna Gutniak (sekreterare), Malin 
Örn (kassör), Anna Enström, Pia Jakobsson Kruse, Esther Te Poele, Emma Frigyesi, Johan 
Wiklander, Agnes Johansson, Milena Grigoryan och Hanna Nilsen. 
Styrelsemedlemmarna representerar pediatrisk öppen och sluten vård, allmänmedicin, 
skolhälsovård, gynekologi, läkarstudenter, unga allergiker, unga hörselskadade och unga 
reumatiker. Styrelsen har stor erfarenhet av arbete på ungdomsmottagningar samt 
forskningskompetens. Styrelsen har under året hållit åtta möten under året, samtliga 
digitala.  
 
Referensgruppen har bestått av Kristina Berg Kelly (sammankallande), Nils Lundin, Laslo 
Erdes, Kerstin Wicknertz, Mariann Grufman, Karin Ahlberg, Erik Belfrage och Sofia Paulsson. 
De har under året bl.a. diskuterat Ineras förslag till nytt ramverk (se ovan). 
 
Karin Ahlberg och Erik Belfrage har varit föreningens revisorer. 
 
Valberedning har bestått av Marianne Grufman, Sara Morgan och Daniel Gedeborg. 
 
Antalet medlemmar är 150 stycken. Under året har medlemmarna nåtts av medlemsutskick 
med en uppdatering om föreningens aktuella arbete. 
 
Föreningens ekonomi är god. Se den ekonomiska redovisningen. 
 
Sammanfattningsvis har år 2022 varit ett innehållsrikt år med många utbildningsinsatser och 
opinionsbildning. Vi hoppas nu på ytterligare aktivitet, både digitalt och fysiskt, under 2023. 
 
För styrelsen 
 

Charlotte Nylander, ordförande och Anna Gutniak, sekreterare 221220 

https://www.uems.eu/__data/assets/pdf_file/0003/151842/MJC-Adolescent-Medicine-and-Health_training-objectivesSeptember-2021.pdf
https://www.uems.eu/__data/assets/pdf_file/0003/151842/MJC-Adolescent-Medicine-and-Health_training-objectivesSeptember-2021.pdf
https://barnanpassadvard.se/
http://nobab.se/

